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� Általános benyomásokat
akartam szerezni arról az iskolá-
ról � válaszolta kérsésünkre Hida-
si Eszer tanárnõ. Nem gondolom,
hogy a bonyhádi iskolát etalon-
ként kezelhetnénk a szarvasi gim-
názium esetében, bár sok közös
vonást lehet felfedezni. Bonyhád
sem túl nagy település, ott is közel
kétszázéves múltra tekint vissza a
gimnáziumi oktatás, és ott is, mint
nálunk, elenyészõen kicsi a hittan-
ra járó gyerekek aránya. Termé-
szetesen jónéhány különbséget is
azonnal meg lehet állapítani. Ná-
luk 1992. óta az egyházé az isko-
la, az átadás az egyház kérésére
történt. Egy jól mûködõ iskolát
kapott vissza az egyházi kárpótlás
keretében az evangélikus egyház,
ami viszont technikailag igen le-
romlott állapotban volt, a felújí-
tást az új tulajdonos végeztette el,
a mi iskolánkat most újítják fel.
Nem elhanyagolható különbség
az sem, hogy mivel az évfolyam-
ok egyik osztályában kétnyelvû
(magyar és német) oktatás folyik,
háromszoros a túljelentkezés, bi-
zonyos mértékig válogatott a gye-
rekanyag.

� Talált-e alapvetõ különbsé-
get?

� Az alapvetõ különbség az,
hogy az órarendbe beépítették a
hittant. Egyébként nem csak evan-
gélikus, hanem református és ka-
tolikus hittan oktatás is van, de a
háromra együtt is kevés gyerek
jár. A többiek ezidõ alatt kultúr-
történetet, etikát, egyebeket tanul-
nak. Az egyházi fenntartásból fa-
kad, hogy ott a település önkor-
mányzatának az iskola életébe
abszolut nincsen beleszólása.

Egyébként egy nagyon szimpa-
tikus iskola, ahol a gyerekek és a
kollégák is jól érzik magukat. Bár
kiderült, nekik is megvannak
szinte ugyanazok a problémáik
mint nekünk, de õk nem ezekbõl
indulnak ki, a dolgok jobbik ol-
dalát ragadják meg.

� Hogy alakul ott a fizetésük?
� Az ottani pedagógusokat is a

bértábla szerint bérezik. Sok tan-
órán kívüli elfoglaltságuk van,
amiért úgymond óradíjat nem
kapnak, de az igazgatónak módja
van rá, hogy a pluszmunkát ho-
norálja.

��
� Tetszett nekem nagyon �

kezdte tapasztalatainak  sorolását

Személyes tapasztalatok Bonyhádról
Autóbusszal indultak múlt héten szerdán önkormányzati kép-
viselõk, a polgármesteri hivatal munkatársai, pedagógusok,
szülõk és néhány diák Bonyhádra, hogy az ottani evangélikus
gimnáziumba látogassanak. Útjuk célja az volt, hogy szemé-
lyes tapasztalatokat gyûjtsenek egy egyházi gimnázium éle-
térõl akkor, mikor felmerül annak a lehetõsége, hogy a Vajda
Péter Gimnázium és Szakközépiskola mûködtetését Szarva-
son is az Evangélikus Egyház venné át. Az útról készült video-
felvételt az elmúlt hétvégén többször is láthatták az érdeklõ-
dõk a Videokrónika mûsorában. Lapunk néhány résztvevõ el-
beszélése alapján ad ízelítõt a Bonyhádi látogatás tapasztala-
taiból. Dr. Réthy Vilmosné és Szûcs Istvánné a polgármesteri
hivatal Intézményfelügyeleti Osztályának vezetõje és mun-
katársa elmondták, Bonyhádon a szarvasról utazókhoz ha-
sonló összetételû kör fogadta a vendégeket. Kedves invitálásukra
elõször megtekintették az iskolát, ekkor mód nyilt egyéni be-
szélgetésekre, majd az iskola könyvtárában a vendégek felte-
hették kérdéseiket, melyeket szépszámban fogalmaztak meg.

Hrncsárné Molnár Mária a Szülõi
Munkaközösség vezetõ helyettese
� , hogy azt láttam, a pedagógu-
sok az oktatás mellett a gyerekek
nevelésére is nagy hangsúlyt fek-
tetnek, ami nem kizárólag vallási
jellegû. Ebéd után módom nyílt
gyerekekkel beszélgetni. Arról
számoltak be, õk nagyon jól érzé-
kelik, hogy több pénz jut az isko-
lára. Ez megnyilvánul abban,
hogy jó felszereléseket kapnak a
tanuláshoz és egyre szebbé válik
az iskola. Elmondták azt is, ha
valamelyikõjük rosszul áll egy
tantárgyból, akkor nem kell kü-
lönórát fizetniük, a tanárok a kö-
telezõ órákon túl segítenek a hiá-
nyosságokat bepótolni.

� Számomra hasznos volt ez a
bonyhádi látogatás, megismer-
tünk egy jól mûködõ egyházi is-
kolát. A mi gimnáziumunkra vo-
natkozóan az egyházi iskolává
alakulással kapcsolatos szülõi ál-
lásfoglalás meghozatalához a szü-
lõk tág körét kell bevonni. Nem
tudom, hogy a helyi viszonyok
között az egyházi iskola hasonló
pozitív eredményeket hozna-e.

Egyébként beszélgettem az otta-
ni szülõi munkaközösség egyik
tagjával is, aki megerõsítette,
nincs semmiféle megkülönbözte-
tés aszerint ki milyen viszonyban
van a vallással, mindenki megma-
radhat annak ami. A gyerekek éle-
tében nem okozott jelentõs válto-
zást az átalakulás.

Mikor elõször hallottam a szar-
vasi önkormányzat terveirõl, fel-
merült bennem, hogy ha a Vajda
Péter Gimnázium egyházi gimná-
zium lesz, akkor megcsappanhat
iránta az érdeklõdés, ami szerin-
tem hátrányosan hatna a már ott
tanulókra is. A bonyhádi út pozi-
tív példa volt, de emellett azt sze-
retnénk ha döntést mindenki
megelégedettségére hoznának.

��
� Túl azon, hogy önkormány-

zati képviselõként feladatomnak
tartom a tájékozódást, tényleg kí-
váncsi voltam rá, milyen belülrõl
egy egyházi gimnázium, kíváncsi
voltam rá, megérint-e a légköre �
mondta Giricz Katalin a képvise-
lõ-testület Ifjúsági és Sport Bizott-
ságának elnöke.

� Így történt?
� Általános iskolákban már ta-

pasztaltam hasonlót, de ilyen gye-
rekközpontú középiskolát még

nem láttam. Ma inkább a
teljesítménycentrikusság a jellem-
zõ az oktatási intézményekben. A
bonyhádi gimnázium folyosóin
végigsétálva látthattuk, mennyire
megbecsülnek minden eredmé-
nyüket, minden eseményt fontos-
nak tartanak.

A legjobban � fõként a szülõket
� a vallásosság kérdése izgatta.
Egy fiatal lelkész fogalmazta meg
nagyon frappánsan, hogy náluk a
vallásosság nem kényszer, hanem
alternatíva a gyerekek számára.

� Milyennek látta azt a helyze-
tet, mikor egy település gimnázi-
umának szakmai munkájába
nem szól bele az önkormányzat?

� Egy fenntartóváltástól még
nem oldódnak meg a problémák.
Ki kell alalkítani azt a szellemi-
séget az iskolába n ,  amitõl a
gyerekek számára meghatáro-
zó évek egyben a  városh oz
való kötõdést is jelentik. Egyéb-
ként azt tapasztaltam, hogy az
önálló gazdálkodás pozitív hatás-
sal van az iskolára.

��
Vidács Katalin a Vajda Péter

Gimázium diákönkormányzatá-
nak elnöke és Pljesovszki Szand-
ra a helyettese szintén ott volt a
Bonyhádi kiránduláson. Mint
mondták, õk sem sokkal azelõtt
szereztek tudomást róla, hogy va-
lami változás készül az iskola éle-
tében, a diákok közt nem volt ez
beszédtéma.

� Nem volt gond rászánni egy
napot az utazásra?

� Tetszett az ötlet, szerettük
volna megtudni milyen belülrõl
egy egyházi iskola. Azt láttuk,
hogy kivülrõl és belülrõl is na-
gyon szép, és szerintünk az okta-
tás rendszere is nagyon jó.

� Erre mibõl következtettek?
� Két diákkal beszélgettünk,

akik elmondták, szerintük jó az
ottani diákélet. Megtudtuk tõlül
azt is, heti egy alkalommal van
hittan, de aki nem vallásos, an-
nak nem kell hittanra járnia. Na-
gyobb egyházi ünnepek alkalmá-
val az iskola minden tanulója
részt vesz az ünnepi istentisztele-
ten.

� Az itthon maradt diáktársa-
itok kérdeztek titeket arról, mit
láttatok, hallottatok?

� Többen tõlünk tudták meg,
elképzelhetõ, hogy egyázi iskola
lesz a Vajda. Amit elmeséltünk a
bonyhádi iskoláról, az nekik is
tetszett.

��
Itt hívjuk fel kedves olvasóink

figyelmét, hogy a nagy érdeklõ-
désre való tekintettel a
Videokrónika ismét mûsorára
tûzi a Látogatás a bonyhádi Petõfi
Sándor Evangélikus Gimnázium-
ban címû mûsorszámát. A bony-
hádi útról szóló részletes beszá-
molót március 15-én, szombaton
18 órától és március 16-án, vasár-
nap 18 órától nézhetik meg a
C44-es csatornán, a BpTv és
Deutsche Welle között (ahol a Fõ
tér képe látható).

  K.Zs.

Ötletek, javaslatok, elképzelé-
sek sorolásával kezdõdött a Szar-
vasi Kézmûves Egyesület elsõ
klubnapja, melyet szombaton
délután tartottak a Tessedik Sá-
muel Múzeumban. Voltak akik
konkrét pályázatokra hívták fel a
többiek figyelmét és szó esett
olyan lehetõségekrõl, melyeket a
távolabbi jövõben használhat ki
az egyesület. Legfontosabbnak azt
jelölték meg a résztvevõk, hogy
az egyesület elõször szûkebb kör-
nyezetében, a városban mutat-
kozzon meg az egyesület tagjai-
nak munkája révén, melyet ez-
után közösen ajánlanak a szarva-
si rendezvényeket szervezõk fi-
gyelmébe. Eltervezték azt is, már
most keresik azt a helyet, ahol lét-
rehozhatnák a szarvasi kézmûve-

Most gobelineket és bábokat láttunk
sek házát, azt a színteret, ahol ez
a közösség a gyerekekkel, az ér-
deklõdõ felnõttekkel megoszthat-
ná a különbözõ mesterségek for-
télyait. A komoly dolgokat félreté-
ve mégkomolyabbak következ-
tek, hiszen a szavak után alkotása-
ikkal is megkezdték a tagok a be-
mutatkozást egymásnak. Minde-
nek elõtt a csuhéfonó, Mezei Rázc
Margitot mutatta be Kugyeláné
Décsei Mónika elnök a társaság-
nak. A már nem fiatal asszony Er-
délybõl, a százhúsz házas tiszta
magyar Tacs faluból érkezett. El-
mondta, a faluban jószerint min-
denki a csuhé fonásból próbál
megélni, de ott nem tudják értéke-
síteni a termékeiket. Itt nyomban
elkelt jónéhány darab. Az egyesü-
let tagjai közül Pimler Györgyné

Kati gobelin szövõ hozott magá-
val néhány régebben készült
munkát és két korábbi munkatár-
sat: Védõ Pálnét és Szécsi Vin-
cénét. Elmondták, valamikor sok
embernek adott megélhetést a go-
belin-szövés mestersége.

Gyekiczki Istvánné Piroska az
egyre eredményesebb Süni Báb-
csoport vezetõje bábokat muta-
tott, beszélve azoknak a gyere-
kekre gyakorolt hatásáról. Mikor
a hallgatóság kezébe vehette a fi-
nom puha játékokat, a hatás a fel-
nõttek körében sem maradt el.

A bemutatkozások a legköze-
lebbi összejövetelen folytatód-
nak, ennek idõpontja április 12-
ike, helyszíne ismét a múzeum
lesz.

 K.Zs.

Szombaton reggel gyerekek
hada lepte el városunk Fõ terét,
ahol az Olimpiai Ötpróba nyitó
számára, a gyalogtúrára gyülekez-
tek a résztvevõk. Tíz perccel dél-
elõtt 10 óra után közel 800 indu-
ló vágott neki a 30, 15 és 7,5 ki-
lométeres távnak, hogy begyûjtse
a teljesítésért járó pontokat. A me-
zõny túlnyomó részét a gyerekek
tették ki, de a legkisebbeket termé-
szetesen elkísérték szüleik is, mi
több az indulók között felfedez-
hettük Babák Mihály polgármes-
tert, dr. Gyalog Sándor alpolgár-
mestert és több képviselõt is. A
reggeli csípõs hideg után az idõjá-
rás is kegyeibe fogadta a túrázó-
kat. A leghosszabb táv fordulója a
békésszentandrási Gödény-halom-
nál volt kijelölve, ennek ellenére
a leggyorsabbak még a déli ha-

Kaposvár és Gyöngyös után�

Rekord mezõny az ötpróba nyitányán

rangszó elõtt vissza is értek a cél-
ba. A szarvasi Kiss Zoltán 1 óra 49
perc, a békési Illyés Tamás 1 óra
53 perc alatt teljesítette a 30 kilo-
métert. A célba érkezõk átvehet-
ték igazolványaikat, benne a telje-
sített pontszámokkal, mellé pedig
egy-egy szelet ízletes csoki is járt.

Závogyán Judit fõszervezõ a
következõképpen foglalta össze a
tapasztalatokat:

� A most indult sorozat minden
elõzetes várakozásunkat felül
múlta. Elõvételben sok igazol-
vány kelt el, ebbõl számítottunk
rá, hogy sokan lesznek, arra
azonban gondolni sem mertünk
volna, hogy 879 induló teljesíti
sikerrel a távot. Ezzel az ered-
ménnyel Kaposvár és Gyöngyös
(Somogyban 1330, Hevesben
950 résztvevõt regisztráltak - a

szerzõ) mögött harmadik helyen
végeztünk az országos összeve-
tésben. Több mint ötszázan egyé-
ni próbázók voltak, 366 diák pe-
dig saját iskoláját képviselte. Kör-
zeti központ lévén a szomszédos
településekrõl is itt teljesítették a
próbát. Nagyobb számban jöttek
gyerekek többek között Békés-
szentandrásról, Csabacsüdrõl,
Gyomaendrõdrõl, Örménykútról,
Hunyáról,  Tiszakürtrõl és Kun-
szentmártonból. A nap köszönhe-
tõen a rendõrség útvonal biztosí-
tásának balesetmentesen zajlott
le. Köszönet nekik, miként az is-
kolák igazgatóinak, testnevelõi-
nek és azon kollégáknak, akik
rengeteget segítettek a mozgósí-
tásban, a szervezésben, valamint
a lebonyolításban.

Ny. M.

Röviden
Tehetséggondozás
Tehetséggondozás Európá-

ban és Magyarországon címmel
rendez, elsõsorban pedagógu-
soknak, szakmai beszélgetést a
TSF Pedagógiai Kara és a Benka
Gyula Evangélikus Általános Is-
kola március 18-án, 17 órától a
pedagógiai kar elõadójában. Az
érdeklõdõk prof. dr. E. J. Mönks
(Nimingeni Katolikus Egyetem),
prof. dr. Balogh László (Debre-
ceni Egyetem és prof. dr. Koncz
István (Debreceni Egyetem,
ELTE) bevezetõ elõadásai után
beszélgethetnek a tehetséggon-
dozásról.

A Víz Világnapján
Tudományos program, rajzki-

állítás, közgyûlés � ezek a prog-
ramok várják március 21-én a
Víz Világnapján Szarvason ün-
neplõket. A Tessedik Sámuel Fõ-
iskola szarvasi karai, a Halásza-
ti és Öntözési Kutató Intézet va-
lamint a Körös Maros Nemzeti
Park a TSF Mezõgazdasági Víz
és Környezetgazdálkodási Kará-
nak körösparti aulájában ren-
dez 10 órától ünnepi megemlé-
kezést, ugyanitt 11.30-kor nyí-
lik a �Tiszta vizet a jövõnek�
poszterkiállítás. Délután kettõ-
tõl, szintén a fõiskolán, a Ma-
gyar Öntözési Egyesület tartja
évi rendes közgyûlését, a Víz Vi-
lágnapja jegyében.

Tavaszköszöntõ bál
Tavaszköszöntõ bál lesz Ezüst-

szõlõben az Ezüstszõlõi Közös-
ségi Házban március 15-én 19
órától. A vacsora birkapörkölt
lesz, a zenérõl a Flamingó ze-
nekar gondoskodik. Jelentkez-
ni lehet Uhljarné Évánál (210-
741) és Kondacsné Tündénél
(215-006).

MÛSORVÁLTOZÁS
Értesítjük színházlátogató közönségünket, hogy rajtunk kívülálló

okok miatt a 2003. március 28-ra hirdetett Csehov: Sirály címû darab-
ja elmarad, helyette P. Claudel: Az angyali üdvözlet címû darabja ke-
rül színre. Az elõadás idõpontja egy nappal elõrébb került:

2003. március 27. csütörtök 19 óra
A programváltozásért szíves elnézésüket kérjük, és reméljük a mó-

dosult idõpont ellenére is részt tudnak venni a színházi elõadáson. A
bérletek erre az elõadásra érvényesek.

Regionális Színház Kht.
A Merlin Színház és a Pécsi Harmadik Színház közös produkciója

Az angyali üdvözlet
P. Claudel

Fordította: Semjén Gyula és Szeredás András
Anne Vercors Blaskó Péter

Az anya Venczel Vera
Jacques Hury Eperjes Károly

Violaine Dér Denisa
Pierre de Craon Dóczy Péter

Mara Nagy-Kálózy Eszter
Munkatársak: Fodor István, Strenger Zsuzsa
Zene: Tóth Benedek, ifj. Szapon Ferenc
Ének: Jubilate leánykar
Rendezõasszisztens: Czinger István,

Tana-Kovács Ágnes, Gilián Mária
Díszlet: Türk Péter és a társulat
Jelmez: Benedek Mari
Rendezte: Dér András

�Mi tragikusabb, mint a láthatatlan harca az egész látható ellen? A
keresztény nem egyensúlyi állapotban él, hanem konfliktusban. Min-
den tettének következménye van, az állandó alakulás állapotában érzi
magát.�             P. Claudel

Az angyali üdvözlet témája egész életében foglalkoztatta Claudelt.
1892-ben írta meg Violaine címen elõször a szerelmét feláldozó, életét
Isten terveinek ajánló lány drámáját. Többször átírta, modern falusi
környezetbõl a Jean D�Arc-i idõkbe helyezte a cselekményt.

1911-ben készült Az angyali üdvözlet elsõ változata. Átírta 1938-ban
és 1948-ban is. Mai helyzetünket érintõ kérdésekre keresi a választ
Claudel. Egy kizökkent, emberi ésszel alig értelmezhetõ, vérzivataros,
erõszakos világban hogyan õrizhetõ meg a családi boldogság. Jogunk
van-e a boldogságra, ha körülöttünk szenvedést tapasztalunk?

Jegyek: I. 1000,- Ft         II. 800,-          III. 600,- Ft
Diák, nyugdíjas: I. 800,-      II.�III. 600,- Ft

Jegyek a Mûvelõdési Központban kaphatók!
Helyfoglalás, bõvebb információ:  66/ 311-464


